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Adventi ragyogás

A Kossuth téri adventi forgatag és vásár már november
végén megnyitotta kapuit. Az elsõ adventi gyertyát lap-
zártánk után, a tervek szerint december 3-án, advent elsõ
vasárnapján meggyújtották és felkapcsolták a karácsonyi
fényeket, a görögkatolikus egyház közremûködésével.

Az ünnepi idõszak kezdetével karácsonyi hangulat
költözött a Kossuth térre, ahol a karácsonyi vásár és az
impozáns díszkivilágítás teszi feledhetetlenné a téli na-
pokat. A fõtér mellett a belváros számos más pontján is
találkozhatunk az egyedi atmoszférával.

A kandeláberek is látványosak

– Dekoráltuk a polgármesteri hivatal épületét, az er-
kély teljesen új fényt kapott. Ezen kívül a belváros utcái,
a Dózsa György utca, a városalapítók tere, a Posta köz, a
Bethlen Gábor utca elsõ része, a Zrínyi Ilona utca és a
Kossuth tér belsõ kandeláberei is látványosak lesznek,
kb. 70 kandeláber kap különbözõ fényeket, dekorációt –
sorolta kérdésünkre Kovalecz Róbert, a NYÍRVV Nonprofit
Kft. piac és vásártér üzemeltetési irodavezetõje.

Díszek és szórakoztató elemek

Óriáskerék, kisvasút, kézmûves ajándékok, finom éte-
lek és italok, kézzel készített ékszerek, szezonális dí-
szek, egyedi ajándékok, karácsonyi hangulat. Mindeb-
ben része lehet annak, aki a térre látogat. A város 15
méteres karácsonyfáját és a Kossuth tér hatalmas fáit is

ünnepi fénybe öltöztették, az ünnepi díszhez idén egy
újfajta fénytechnikát is alkalmaz a NYÍRVV.

Újdonság a projektoros reflektor

– A Kossuth tér óriás fáit a korábbi években megszo-
kott dekorációkkal, a fényfûzérekkel és 50 darab óriás-
gömbbel díszítjük. Két platánfát projektoros reflektorral
fogunk megvilágítani, ez egy új elem az idei évben a tér
dekorációjában. A Kossuth tér fenyõjének díszítése is el-
készült, minden készen áll arra, hogy december 3-án fel-
kapcsolhassuk – tette hozzá.

Vásár: egy héttel hamarabb

Az adventi vásár ugyan már november 25-én kinyitott,
de a december 3-ai hétvégéig még nem a teljes fényében
ragyogott. Advent elsõ vasárnapjától a színpadi program is
kezdetét vette. – Megpróbálunk egy Covid elõtti állapotot
visszahozni, 3 éve nem sikerült olyan adventi vásárt és
programokat szervezni, amelyek a világjárvány elõtti idõ-
szakra jellemzõek voltak városunkban. Ezért keddenként,
csütörtökönként iskolák – több mint 20 iskola – lesz itt
látható. Hétvégenként igyekeztünk sztárfellépõket is hív-
ni, azért, hogy kicsit emelkedettebb hangulatúvá varázsol-
juk a gyertyagyújtások körüli miliõt – fogalmazott dr. Ulrich
Attila alpolgármester. Idén szilveszteri programmal is ké-
szül az önkormányzat, szeretnének utcabállal kedvesked-
ni azoknak, akik számára már hagyomány, hogy az új-
évet a város szívében köszöntik, de tûzijáték nélkül.

(Szerzõ: Boros Rita)

Mûszaki átadás

Szociális tûzifa
Az elmúlt évekhez hasonlóan, Nyíregyháza Megyei

Jogú Város Önkormányzata biztosítja a Nyíregyháza
közigazgatási területén élõk számára a szociális tûzi-
fát. A tûzifa igénylésének és kiosztásának koordináció-
jáért a Nyíregyházi Család- és Gyermekjóléti Központ
felel, együttmûködve a NYÍRVV Nonprofit Kft.-vel.

A 2023. december 4-tõl 2024. február 28-ig tartó prog-
ram keretében a központ székhelyén és telephelyein
lehet leadni az igényléseket személyesen és telefo-
non keresztül. A szociális tûzifa elsõsorban a hátrá-
nyos helyzetû, fõként a boroktanyákon élõ rászorulók
részére nyújtott segítség, háztartásonként 5 mázsa,
valamint a készlet erejéig brikett. Az igénylés beérke-
zését követõen a központ megvizsgálja a szociális tû-
zifára való jogosultságot, környezettanulmányt végez
az igénylõ lakóhelyén, ahol a családsegítõ munkatár-
sak megbizonyosodnak arról, hogy az igénylõnek nem
áll rendelkezésére megfelelõ mennyiségû tûzifa a téli
idõszakra, valamint rendelkezik fatüzelésû fûtési le-
hetõséggel. A környezettanulmányt követõen a tûzifát
elõre egyeztetett idõpontban a NYÍRVV Tüzér utcai
telephelyén lehet átvenni.

Elérhetõségek:
Északi Telephely (Nyíregyháza, Május 1. tér 10/A),

telefon: 06-42/444-297.
Déli Telephely (Nyíregyháza, Vécsey u. 17.), tele-

fon: 06-42/500-182.
Huszártelepi Telephely (Nyíregyháza, Huszár tér

2/A), telefon: 06-30/074-8443.
Székhely (Nyíregyháza, Körte utca 41/A), telefon:

06-42/401-652.

Jó hírt jelentett be Facebook-oldalán dr. Kovács Fe-
renc. A polgármester azt írta, szerdán megkezdõdött a
Tiszavasvári úti felüljáró mûszaki átadás-átvétele,
mindez azt jelenti, hogy az érintett területen már csak
kismértékû forgalomkorlátozásra kell számítani (30 km/
h sebességkorlátozás és elõzési tilalom) apróbb javítá-
si munkák miatt. – A mostani, Bukarest utca és a fel-
újított hídszerkezet közötti 348 méter hosszú útszakasz
felújításával és az Erõmû felõli oldalban található
meglévõ rossz minõségû járda teljes elbontásával, va-
lamint a 346 méter hosszban történõ új járda építésé-
vel végre teljessé vált a rekonstrukció – írta bejegyzé-
sében a városvezetõ.
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255 notebookot vehettek át a kertvárosi iskola diákjai

A Zelk után a Kodályban is Szupermenzán
étkezhetnek a diákok

Nyíregyházán a közétkeztetési feladatokat mind az
óvodákban, mind az iskolákban egyaránt a Hungast Cso-
porthoz tartozó Cívis Hungast Kft. és ELAMEN Zrt. látja
el. A társaságokkal 2020 szeptemberében kötött szerzõ-
dést az önkormányzat egy több évre szóló konyhafelújítási,
fejlesztési programra. A Zelk iskola után a Kodályban ad-
ták át a Szupermenzát. Jövõ tavasszal újabb négy iskolá-
ban korszerûsítik az éttermet és az étkezést, közel 600
millió forintos beruházás révén.

A Szupermenza egy filozófia is
Országos lefedettséggel, 800 tálalási ponttal vesz részt

a gyermek- és diákétkeztetésben a Hungast. Ezentúl szo-
ciális és vállalati feladatokat is ellátnak. Filozófiája és
dietetikusa is van a cégnek, de ezen túl számos jogsza-
bályi hivatkozás és elõírás is, amelynek meg kell felelni.
Egészséges és finom kell legyen a menza, de alkalmaz-
kodnia kell a magyar ízléshez is nap mint nap. – A Hungast
cégcsoport általában sok tízmillió forintos, százmilliós
nagyságrendben vállalja a költségeket. A Szupermenza
filozófiánk lényege, hogy ne csak a belbecs, a külcsín is
mûködjön. Ezért hívtuk életre már 2015-ben a projektet.
Egészségesebb ételek készíthetõk, hiszen olyan konyha-
technológiai berendezéseink vannak, amelyek hamarabb

tudják elérni a kívánt hatást, ezáltal az összetevõk bel-
tartalmi értéke jobban megmarad – nyilatkozta Enyedi
Csaba, a Hungast kommunikációs igazgatója.

Energiatakarékos mûködés
A fenntarthatóságról is beszélt a kommunikációs igazga-

tó, hiszen energiatakarékos eszközökkel újítottak. A fogyasz-
tót mindez persze nem érinti és nem érdekli. Az inkább
látványos, hogy fiatalos, vidám és lendületes a környezet.
Takarítható, fertõtleníthetõ és kopásálló a felület. Olyan tab-
lók kerültek az éttermek falára, melyek az alapanyagok
összetevõit, biológiai értékét gyûjtik csokorba.

A diétás igényeket is figyelembe veszik
Óriási kihívás nemcsak a napi menü összeállítása, még

inkább az ételallergiás gyerekek kiszolgálása. – Az el-
múlt években kilenc-tízszeresére növekedett a diétát
igénylõk száma. Ez nem azt jelenti, hogy ennyivel több
az ételallergiás vagy ételintoleranciás gyerek, hanem
annyival korszerûbbek a szûrési technikák. Nagyon gyak-
ran már a testi manifesztáció elõtt is felbukkannak bizo-
nyos érzékenységek, amit szakorvosi igazolás esetén
kötelezõ biztosítani az intézményi fenntartóknak – jel-

lemzõen az önkormányzatnak. Az önkormány-
zat pedig igyekszik szolgáltatási szerzõdést köt-
ni az országban bármely közétkeztetõvel. A ki-
sebb szolgáltatók viszont egyre nehezebben tud-
ják ezt a rengeteg diétás igényt kielégíteni – fo-
galmazott a társaság kommunikációs igazgatója.

14 allergént szûrnek
Külön diétás szakács, eszközök és infrastruk-

túra szükséges a mentes ételek elkészítéséhez,
amelyhez persze költségesek az alapanyagok.
Arról nem beszélve, hogy központi helyrõl, név-
re szóló dobozokba csomagolva érkeznek az is-
kolai menzákra a diétás élelmek. Igencsak össze-
tett kérdés, mely a jövõben is kihívást fog jelen-
teni. Van EU-s irányelv, amivel kapcsolatban jog-

harmonizáció történt a menzarendelet kapcsán, amely
átvette az EU-ból azt a 14 allergént, amelyet kötelezõen
ki kell szûrni, a szakorvosok javaslata szerint.

Jövõ tavasszal összesen 6 nagy
iskolában lesz Szupermenza

Sok minden történt, sok pénzbõl – fogalmazott a
fejlesztés kapcsán a polgármester. – A Hungast 2020-
ban elnyerte a közétkeztetési tenderünket, a szolgál-
tatás mellett a szerzõdésnek volt egy olyan feltétele
részünkrõl, hogy 600 millió körüli összegben kony-
hafelújítás is történjen. Ez nem látványos, mert csak
az megy a konyhára, aki ott dolgozik. Ne maradjon
az étkezõ úgy, ahogy volt, ezért jött a Szupermenza
program. Tavaly elkészült a Zelkben, most a Kodály-
ban, és a jövõ évi tavaszi szünet végéig még négy
iskolában: a Zrínyiben, a kertvárosiban, a szõlõsker-
tiben és a Petõfiben ugyanilyen lesz, így hat nagy
iskolánkban lesz Szupermenza – tájékoztatott a pol-
gármester. – Azt remélem – folytatta dr. Kovács Fe-
renc –, értékelik a változást mind a gyerekek, mind
a pedagógusok, és jobb hangulatban zajlik majd a
tanulás ezekben az iskolákban.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

Személyes használatra pályáztak és nyertek note-
bookot a kertvárosi általános iskola hetedikesei, akik
november 29-én délelõtt átvehették ajándékukat. A
Klebelsberg Központ által bonyolított „Digitális oktatás-
hoz való egyenlõ hozzáférés feltételeinek biztosítása a
tanulók és pedagógusok számára” címû projekt kereté-
ben 140 ezer darab notebookot juttatnak el több mint két
és fél ezer hazai köznevelési intézménybe.

Ünnepi pompa fogadta a kertvárosi iskolába érkezõ
vendégeket, akik kora karácsonyi ajándékot hoztak. 2022
év elején már kaptak informatikai eszközöket pedagógu-
sok és 9. osztályos diákok, most más évfolyamok kerül-
tek sorra. Az eszköz, amely iPadként is használható, sze-
mélyes, iskolai és otthoni használatra is kiváló. A szülõk
a KRÉTA rendszerben jelezhették igényüket, a kertvárosi
iskola esetében a hetedikes tanulók szüleinek 99 száza-
léka pályázott, lévén gyerekeik kiskorúak, õk vállalták a
felelõsséget.

Hazavihetik a notebookokat

– Természetesen tanórán lehet leginkább használni az
eszközt, de tanórán kívüli tevékenységek során is. Azok-
nak ad esélyegyenlõségi lehetõséget, akik nem rendel-
keznek infokommunikációs eszközökkel, számukra
könnyíti meg a minõségi oktatáshoz való hozzáférést. Azt

tervezzük, hogy a készülékek otthon maradhatnak, mert
olyan sokat sikerült elnyerni a pályázaton, hogy több mint
200 darab marad az iskolában. A felsõs korosztály min-
den termébe szeretnénk tenni notebookot, hogy tudjanak
akár párban, akár egyénileg dolgozni – tájékoztatott az
iskola tagintézményvezetõ-helyettese, Horváthné Remé-
nyi Lívia.

az okoseszközökkel, annak sikeres élete lehet – hang-
zott el az ünnepélyes átadóünnepségen. – 2023 novem-
berében, decemberében a 140 ezer notebookból 2888
kerül Nyíregyházára. Egy párbeszéd is megelõzte a
notebookkiosztást a szülõk és a tanárok között. Az volt a
szülõk kérése – ami a mi célunk is –, hogy senki ne ma-
radjon ki ebbõl az oktatási formából. Az sem, akinek nincs
lehetõsége megvásárolni egy ilyen notebookot – fogal-
mazott dr. Vinnai Gyõzõ országgyûlési képviselõ, aki
felidézte, a COVID idején lett igazán nélkülözhetetlen a
digitális technika.

A kertvárosi iskolának 255 jut

– A több éve futó kormányprogram lényege, hogy a
digitális oktatáshoz esélyegyenlõséget biztosítson, és a
digitális kompetenciát fejlessze, segítse. A pedagógusok
már korábban megkapták az eszközöket, most a diákok.
A kertvárosi iskolában nagy számban jelentkeztek a szü-
lõk – ami az igazgató és a tanári kar érdeme is –, ennek
köszönhetõen ma-holnap 255 laptopot vesznek át. Fon-
tos, hogy online és digitális formában a gyerekeknek és a
pedagógusoknak minden lehetõsége meglegyen, hogy a
nyíregyházi tanulók a legjobb képzést kapják – nyilat-
kozta dr. Kovács Ferenc polgármester.

(Szerzõ: Matyasovszki Edit)

A megyébe 8700, Nyíregyházára 2888
notebook kerül

Érintõképernyõs, nagy memóriájú, modern eszköz ke-
rül most a diákok kezébe. Aki tudást, képességet szerez
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Mint ismert, az elmúlt másfél évben
három jelentõs nagyfoglalkoztató is jelez-
te beruházási szándékát Nyíregyházán,
amely kiegészült a távozó Electrolux „he-
lyére” érkezõ svéd Qvantum hõszivattyú-
gyárral. A dél-koreai, szeparátorfilmet
készítõ W-Scope javában építkezik a Déli
Ipari Park területén, a német Boysen fém
tartó-takarólemezeket gyárt majd, míg az
iparágban világszinten TOP tízes kínai
Sunwoda akkumulátorokat az elektromos
meghajtású gépjármûvekhez, a zöldátál-
lás jegyében.

Szerkesztõségünk a vízzel-szennyvízzel
kapcsolatos kérdéseket tette fel az ipari park
közcélú infrastruktúra tervezését végzõ
FÕMTERV – A-Stúdió Tervezõ Konzorcium
képviselõi felé. Az alábbiakban a tervezõk
által küldött válaszokból szerkesztett rész-
letes információkat olvashatják.

Nemrégiben több cikkben mutattuk be
annak hátterét, hogy ez a vállalatóriás (Sun-
woda) a környezetvédelmi normákat meny-
nyire kiemelkedõ szempontnak tartja, illet-
ve utaltunk rá, hogy magyarországi terve-
zõ cégek is segítik a kontroll, a folyamatos
számon kérhetõség megvalósulását.

Tudatos, kétszeres ellenõrzés az ipari park szennyvizeinél
Magyarországon egyedülálló odafigyelést terveznek a kibocsátási értékeknél a dupla garancia jegyében

Kétszeres garancia
Ezúttal a vízipari tervezõ cég válaszolt

a szennyvízkibocsátással kapcsolatos fel-
vetéseinkre. Eszerint – konkrétan a Sun-
woda cégre vonatkozó kérdésünkre vála-
szolva – olyan kettõs monitoring rendszer
kerül kialakítása, amely dupla védelmet
jelent arra az esetre is, ha bármi oknál fog-
va átmenetileg a gyártás során keletkezett
szennyvíz nem a tervezett paraméterek-
nek megfelelõ lenne.

Tisztítás, két lépcsõben
A vízipari tervezõ cég rámutatott, ele-

ve kétszeres, egymástól független techno-
lógiájú tisztítást követõen jut majd a fel-
használt víz (gyárban keletkezett szenny-
víz) vissza a természetbe. (Hogy pl. a
Sunwoda cég vállalásai szerint milyen vi-
zet használna, ebbõl mennyi lehet az ún.
„szürkevíz”, az eleve tisztított szennyvíz,
azzal korábbi cikkeink egyikében foglal-
koztunk részletesen.) Mindez azt jelenti,
hogy az adott cég (esetünkben a Sunwoda)
eleve saját rendszerében és területén elõ-
tisztítja az általa felhasznált vizet (a gyár-

ban keletkezett szennyvizeket), mely már
elõtisztított szennyvízként a közcsatornán
keresztül (de még az ipari parkon belül) a
közmûudvari (akár nevezhetjük úgy is:
központi) szennyvíztisztítóba kerül, ahol
pedig az összes, a területen lévõ gyártó
szennyvizét kezelik. E második tisztítás
után kerül majd vissza a természetes vizek-
be, a vonatkozó környezetvédelmi elõírá-
sok figyelembe vételével.

Újdonság:
plusz mintavételi hely

A rendszer újdonsága nem is a folyamat-
ban, hanem annak ellenõrzésében érhetõ
tetten, ami lehetõvé teszi a szinte azon-
nali beavatkozást. A tervek szerint ugyan-
is mintavételi hely épülne ki azon a pon-
ton, amelynél a cégek területét elhagyja
a szennyvíz. Ez konkrétan a gyár kiveze-
tésénél lenne, ahol olyan mintavételi pon-
tot alakítanának ki, hogy az akár 0–24 órá-
ban automatikusan vett mintákból szolgál-
tathat adatokat a kibocsátott (még egy
újabb tisztítás elõtti) szennyvíz állapotá-
ról. Egyes paraméterek mérése folyamato-
san online történik, más paraméterek mé-
rése mintavételezést követõ vizsgálatok-
ból meghatározott.

Vésztározó
plusz megoldásként

Miért fontos ez? Ha ugyanis bármilyen
rendellenesség, nem várt, megnövekedett
szennyezõanyag-koncentráció lenne ta-
pasztalható a nyersszennyvíz mintájában,
szinte azonnali cselekvésre van lehetõség.
Kiépül ugyanis a közmûudvari tisztítórend-
szer részeként (amely, mint tudjuk, a má-
sodik fázis), annak különálló lépcsõjeként
egy úgynevezett vésztározó, és egy azt
megelõzõ vegyszeres kezelés. Ezzel a
különálló, de a teljes tisztítási technológi-
ába integrált lépcsõvel lehetõvé válik a
koncentráltabb és többféle nehézfém és
egyéb extrém, nem várt szennyezõdés el-
távolítása is. Ezzel a különálló, de integ-
rált lépcsõvel a közmûudvari közös tisztí-
tó tisztítási hatásfokát is biztosítjuk.

Rendszeres, pontos
ellenõrzés

A vízipari tervezõ cég részletezte, ma
már olyan technológiák állnak rendelke-
zésre, hogy speciális mérõberendezéssel
molekula szinten lehet szkennelni számos
szennyezõt, ami a szennyvízben van. A
tervek szerint elsõ lépcsõben rendszere-
sen, majd alkalomszerûen figyelik a mi-
nõséget. Mindez rendszeres, 24 órás át-
lagmintázást jelent az adott napokon. S
természetesen, ha gond van, a közüzemi
csatorna üzemeltetõje (jelen esetben a
Nyírségvíz Zrt.) azonnal be tud avatkoz-
ni, s indulhat a fentebb részletezett extra
megoldás. Egyben akár a hatósági fellé-
pés, hiszen eljárás kezdeményezhetõ az
ellen, aki nem a vállalt határértéken bo-
csát ki.

Az aktuális beruházást megalapozó,
elõkészítõ egységes környezethaszná-
lati engedélyeztetési eljárás (IPPC) do-
kumentációjának összeállítása most
zajlik. A Sunwoda ezen dokumentáci-
óban rögzíti majd a BAT (elérhetõ leg-
jobb technika) vállalásait a környezet-
védelmi határértékek vonatkozásában.
Az IPPC dokumentumban leírtak betar-
tatása a cél, amihez hozzájárul a Nyír-
egyházán külön is megerõsített moni-
toring rendszer, amely mûködésében
független az adott gyártótól – (a szerk.
megj.).

Egyedülálló online rendszer
A tervezõ kiemelte, hogy az egyedül-

álló, konténerizált, nyers szennyvizet a
közmûudvari szennyvíztisztító telep elõtt
mérõ online rendszer, mely nonstop mér-
heti és gyûjtheti az információt, egyszer-
re közvetetten védi a környezeti eleme-
ket – beleértve a felszín alatti vizeket –
és ezáltal a lakosságot, s természetesen
a tisztítástechnológiai berendezéseket is.
Egy biztos: Nyíregyházán egyértelmûen
a többlet biztosítékokban gondolkodnak,
megnyugtatva ezzel a szakmát és a köz-
véleményt is.

Óriási kínai akkumulátorgyár épül Szlovákiában
Óriási, akár 1400 embernek munkát

adó akkumulátorgyárat épít egy kínai cég
a szlovákiai Nagysurányban – számolt be
róla a napokban az infostart.hu. A gyár
építését a tervek szerint jövõre kezdik
meg, a termelés teljes beindítása 2026-
ra várható.

A dél-szlovákiai Nagysurányban készü-
lõ ipari parkot a korábbi kormányok a né-
met Volkswagen csoportnak is felkínálták,
hogy ott akkumulátorgyárat építsen. A né-
met autóóriás azonban a milliárdnyi eurós
értékû akkugyár helyének kiválasztásában
már régóta hezitál, az ipari parkba ezért
egy másik, kínai befektetõ érkezik. Az
elektromos autókba szánt akkumulátorok
gyártásába végül a kínai Gotion cég és a
szlovákiai InoBat Auto közös vállalata fog
bele, amely egy 65 hektáros területen építi
meg az üzemet. – Az üzem termelési ka-
pacitása kezdetben évi 20 gigawattóra lesz,
de ez idõvel akár a kétszeresére is bõvít-
hetõ. A gyár építését a tervek szerint jövõ-
re kezdik meg, a termelés teljes beindítása

2026-ra várható, az alkalmazottak száma
pedig eléri majd az 1400-at – derült ki ab-
ból az egyetértési nyilatkozatból, amelyet
Robert Fico kormányfõ és Denisa Saková
gazdasági miniszter írt alá a Gotion InoBat
Batteries vállalattal. A gazdasági tárca ve-
zetõje úgy fogalmazott, hogy egy giga-
üzemrõl van szó, amely kulcsfontosságú az
autóipar és az elektromobilitás jövõje szem-
pontjából nemcsak Szlovákiában, hanem
egész Európában. A vállalat célja, hogy
Szlovákia legfejlettebb, szén-dioxid-kibo-
csátás nélküli akkumulátorgyárát építse fel.
A beharangozott gigagyár szlovákiai meg-
építése helyi szinten támogathatja a teljes
gyártási folyamat fenntarthatóságát, az
alapanyagoktól az akkumulátorok újrahasz-
nosításáig. Ugyanakkor a gyár teljes ellá-
tási láncába számos szlovákiai vállalatot
be lehet vonni. A Szlovákiai Autóipari Szö-
vetség is úgy véli, hogy a nagysurányi ak-
kumulátorgyár rendkívül pozitív hatással
lesz a szlovákiai autóiparra.

(Forrás: infostart.hu)



4 Képviselõk2023. december 4.

Bajnay Kornél
(FIDESZ-KDNP)

Egész felnõtt élete Borbányához köti Bajnay Kornélt
(FIDESZ-KDNP), mely választókerületének jelentõs ré-
szét adja. Abban a Petõfi iskolában kezdett el tanítani 34
évvel ezelõtt, ahol tagintézményvezetõ, de közgyûlési
tagként a nyírjesiek és nagyszállásiak érde-
keit is képviseli, rendszeresen fogadóórá-
kat is tartva mindhárom helyszínen.

Bajnay Kornél agrármérnök édesap-
ja mellett, még vidéken a természet
szeretetét szívta magába, ám mivel
megtetszett neki a rádiózás, egy var-
gabetût téve a Bánkiban végzett táv-
közléstechnikai mûszerészként. A Besse-
nyei György Tanárképzõ Fõiskolán talált
vissza az útjára, ahol a biológia mellett test-
nevelés szakot végzett, majd utóbbit rögtön
tanította is Vasmegyeren, aztán a borbányai
iskolában, a technika mellett. Utóbbihoz is
volt bõven ismerete, amit megtoldott késõbb az informa-
tika szak elvégzésével. Szerzett diplomát az inkluzív
nevelés tanára mesterszakon, nevelési szaktanácsadóként,
illetve most már szakértõként is dolgozik, továbbá
közoktatásvezetõi végzettsége is van, amit a gyakorlat-
ban használ.

Az iskola az élete
– 2002-ben lettem igazgatóhelyettes abban az iskolá-

ban, melynek a történetét szinte végigkísértem, az Alma
utcai épület átadása után két évvel érkezve. 2012-tõl

pedig tagintézményvezetõként teszek az iskoláért, mely
amellett, hogy három tanteremmel bõvült, teljes körû fel-
újítást kapott az elmúlt években, beleértve az akadály-
mentesítést, irodák és fejlesztõszobák készítését, az
internethálózat kiépítését és korszerû informatikai esz-
közök beszerzését. Emellett irodát, fejlesztõszobát, szer-
tárakat alakítottunk ki. A tornaterem felújítása során –
mely a Mozdulj Nyíregyháza! borbányai programjainak
is helyet ad – sportpadlót, hõszigetelést, korszerû LED-es
világítást kapott. Külön öröm, hogy sószoba is született
az egészségmegõrzés érdekében, amit rendszeresen hasz-
nálnak a tanulók, csakúgy, mint az óvodában – fogalma-
zott a képviselõ.

Képviselõi sorozat:  14. választókerület: Bajnay Kornél
Óvodai fejlesztések

– Utóbbi, számunkra kiemelten fontos intézmény szin-
tén rajta volt azon a „problématérképen”, mikor dr.

Szilassy Géza – aki azóta már a város díszpolgára –
megkeresett, hogy vállaljam el a képviselõjelölt-

séget 2014-ben. Azóta második ciklusban segí-
tem az itt élõket ilyen szerepben is, a FIDESZ-
KDNP frakció tagjaként, s részt veszek a köz-
gyûlési Gazdasági és Tulajdonosi Bizottság, to-
vábbá a Köznevelési, Kulturális és Ifjúsági Bi-
zottság munkájában is. Az óvodához vissza-
térve, a teljes városi intézményrendszert érin-

tõ külsõ, belsõ energetikai korszerûsítés és nap-
elemek elhelyezése mellett tornaszobát alakítot-

tunk ki, megtörtént az udvari játékok teljes felújí-
tása és cseréje, valamint a sportpálya korszerûsí-
tése LEGO-s pályázati forrásból. További vágyunk
bölcsõdei férõhelyek, félcsoport kialakítása, mi-

vel egyre népszerûbb a városrészünk.

Közvilágítás, világháló
– Ami a megoldandó feladatokat illeti, hosszú és szer-

teágazó volt a lista, s még nem is értünk a végére, de
kiemelendõ, hogy megvalósult a vezetékesinternet-hoz-
záférés kiépítése Nyírjesen és Nagyszálláson, e program
keretében a Petõfi iskola 160 tanulói laptopot kapott. A
közvilágítás fejlesztésében is sikerült elõre lépni: a Pász-
tor, Uszkár, Vizsla, Arató, Számadó, Csárda, Margaretta,
Dióliget, Hamvas, Spániel, Dalmata, Boxer, Prés, Bor-
sos, Cirbolya utcákban.

Víz, szennyvíz, csapadékvíz
– Az is eredmény, hogy kiépült az ivóvízrendszer a

Számadó közben. Pótoltuk a szennyvízelvezetõ rendszert
a Tünde és Zsálya utcán, valamint a Nárcisz utca Alma
utca felõli részén, és rákötöttük a nyírjesi orvosi rendelõt
is a rendszerre. A 2010-es belvízproblémák után megal-
kotott csapadékvíz-elvezetési stratégia részeként az új
utaknál már eleve alapnak számít a helyi csapadékkeze-
lés szikkasztó árkokkal és kutakkal. Sokakat érint, hogy
megépült a csapadékelvezetõ rendszer olyan fontos ut-

cákban, mint az Alma, Tünde és Lujza. Az Alma utcán
tovább folytatódik a bõvítés, idén a Pitypang utca terve-
zése volt soron 640 méteren, valamint a Szõlõ utca 51.
elõtti szakasz.

Környezettudatos lépések
– S ha már a természetet érintõ beruházásokról van

szó, emeljük ki, hogy a hajdani Ököri-tó, mely a korábbi
évtizedekben elhanyagolt szemétlerakóvá vált, példaér-
tékû rekultiváción esett át. Ma zöldellõ erdõ van a he-
lyén! Városrészünk is bekapcsolódott a polgármesteri fásí-
tási programba, közösen ültettünk fákat, cserjéket a ját-
szótéren, illetve az iskolaudvaron. A teljes várost érintõ
környezettudatos lépés volt a modern, környezetbarát gáz-
meghajtású buszok beszerzése, a választókerületben 15
fedett autóbuszváró épült, s vannak e téren is terveink.

A közösség érdekében
– Kiemelten figyelünk a kerületben élõ közösség igé-

nyeire, beleértve a kulturális, szabadidõs lehetõségeket

is. Fontos lépés volt a Borbányai Mûvelõdési Ház belsõ
felújítása nyílászárócserével, akadálymentesítéssel,
könyvtárpont kialakításával, internet-hozzáféréssel, ener-
getikai korszerûsítéssel. Így méltó helyszíne például az
iskolával és a Petõfi DSE-vel való közös programoknak

(például: Borbánya Gólbánya) is. A Nagyszállási Mûve-
lõdési Ház újraindítása is megtörtént közösségi progra-
mokkal. Ami a mozgást és kényelmet illeti: kondiparkok
létesültek a HAFE parkban és a Bazsalikom utcán, kor-
szerû, körbekerített játszóterek születtek pihenõpadokkal
Borbányán két helyen, Nagyszálláson és Nyírjesen. A
közösségre való odafigyelés jegyében bõvítettük a bor-
bányai temetõt, mely új lélekharangot is kapott, továbbá
felújítottuk a ravatalozót. Fontos feladatunk a nagyszál-
lási ravatalozó felújítása. A városi programok ugyancsak
érintik az itt élõket: az önkormányzati tanszercsomag az
alsó tagozatos diákoknak, a karácsonyi csomag a nyug-
díjasoknak.

Új aszfaltutak
– Az örökölt úthelyzet miatt természetesen ez az egyik

legégetõbb feladat. A számok beszédesek: míg 2010-ben
108, területen lévõ utcából 75 volt földes és 33 szilárd
burkolatú, addig 2021-re 57 és 51 volt az arány, tehát 18
utcát sikerült leaszfaltozni, illetve felújítani! Név sze-
rint: Borbányán a Számadó, Bazsalikom, Harangozó, Szíj-
gyártó, Fonó, Csárda, Kalapos, Kõmûves, Szõlõ utca egy
része, Kacagó utca, a Nárcisz utca déli része és a Reze-
da köz, de az Alma utcai járdák is megemlítendõk az-
zal, hogy a teljes utcára készül a terv. Nagyszállás: Mérõ,
Majoranna, Sétány, Madár, Borsos, Kies utca, Nyírjes:
Hold, Könyves és Jó utca, de fontos felújítás volt a Nyírjesi
bekötõút és a „körforgalom” is.

Csomópontok, kerékpárutak
– A Kállói út komplex felújítása sok szempontból ho-

zott elõnyöket a térségben élõknek. Egyrészt a kiépült
kerékpárút segítségével Borbánya felõl így már két úton

Az iskola, a képviselõ munkahelye komoly moderni-
záción esett át

A mûvelõdési ház az egyik fontos közösségi tér a
választókerületben

Nagyszálláson is több fejlesztés zajlott

Nyírjesre érkezve ez a kép fogad

A rengeteg aszfaltozott utca közül ez épp a Kacagó

érhetõ el a belváros – a másik a Tünde utcai lehetõség az
új körúti szakasz, az állomás felé –, s gondolkodunk a
folytatásban is Nyírjes, Nagyszállás felé. Másrészt gya-
logátkelõhelyek és forgalomlassító szigetek, zebrák is
elkészültek a program részeként. Rengeteg nyíregyházit
érintett, hogy elkészült a körforgalom a Kállói út és a
Tünde utca keresztezõdésében. A közlekedésbiztonságot
érinti, hogy „piros zebrává vált” a gyalogátkelõ az Alma
utcai iskolánál.

(Szerzõ: Tarczy Gyula)
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Advent elsõ vasárnapjától a téli szünet végéig idén is
ünnepi díszbe bújt Ikarus csuklós autóbusz áll forgalom-
ba Nyíregyházán.

Az idei évben egy 23 éves Ikarus C80 típusú autóbusz
lesz az advent mozgó látványossága. A busz díszítése az
elmúlt évhez képest sokkal részletgazdagabb, számos
különleges dekorációs elemet tartalmaz, amelyet a kö-
zel 150 méter LED fényfüzér tesz igazán hangulatossá.

A hivatal szakszervezeti tagjai
díszítettek

Ami a belsõt illeti: a Magyar Köztisztviselõk, Közal-
kalmazottak és Közszolgálati Dolgozók Szakszervezete
Nyíregyháza polgármesteri hivatalban mûködõ alapszer-
vezetének tagjainak összefogásával, a szakszervezet és
a nyíregyházi vállalkozók támogatásával öltözött ünne-
pi díszbe a busz – tájékoztatott dr. Kása Brigitta szak-
szervezeti elnök. A megvalósításban részt vevõ tagok és
a polgármesteri hivatal munkatársai idén ezzel az aján-
dékkal szeretnék meglepni a város lakóit. A Volán által
üzemeltetett IKARUS kívül-belül megújult, az ünnep han-
gulatához illõ belsõ és külsõ díszítést kapott, a buszbel-
sõt újonnan szerelt kamerák figyelik. A szakszervezeti
tagok a napi munkájuk mellett kb. másfél hét alatt ter-
vezték és valósították meg a busz belsõ díszítését.

Kívül-belül varázslatos az adventi autóbusz

Különleges belsõ tér született
A jármû padlóját mûfû borítja, a sárga kapaszkodók

piros átfestés után mikuláscukorka díszítést kaptak. Az
ünnep fényeit idézik a LED-es világítással szerelt fe-
nyõgirlandok, a hangulatos kandalló, amely mellett
szelfipontot alakítottak ki. Ennek a pontnak az érdekes-
sége, hogy itt egyedi üléshuzattal borított üléseken utaz-
hatnak majd az utasok. A csuklós busz forgója sem ma-
radt díszítés nélkül, itt az ajándékcsomag dizájt diótörõ
katona õrzi. Külön díszítést kapott a sofõrfülke is, ahol a
jármûvezetõk mikulássapkában fogadják majd az utazni
vágyókat. A busz új külsõ fényezésére egyedi gyártású
matricák kerültek, a busz eleje és hátulja rénszarvast idézõ

matricázást kapott, az ajtókon az ismert mézeskalács
emberke, MÉZI díszeleg. A többi legyen meglepetés! A
szakszervezet tagjai és az ünnepi járatot megrendelõ
városi önkormányzat reméli, hogy a különleges hangula-
tú, menetrend szerint közlekedõ busz örömteli pillanato-
kat okoz majd utasainak.

Minden városrészbe eljut

Az idei szezonban az autóbusz heti 5 alkalommal áll
forgalomba – ezt már a menetrendet tervezõ Mobilissimus
Kft. közölte szerkesztõségünkkel. Az autóbusz az elmúlt
évben megszokott módon hétvégén, ünnepnapokon, és a
téli szünetben Belváros és Sóstógyógyfürdõ térségében
közlekedik majd a 8-as, 11-es, 20-as és 55-ös vonalakon.
Tanítási idõszakban valamennyi külsõ városrész iskoláját
is érinti majd egy-egy délután, lehetõséget biztosítva az
adventi forgatag rendezvényére érkezni. Így eljut a Nyír-
szõlõst, Sóstóhegyet, Orost, Rozsrétet, Butykasort és a
Kertvárost érintõ vonalakra is. Az autóbusz idei évben is
menetrend szerinti járaton közlekedik, normál díjszabás-
sal. Az eseti utazásokhoz iskoláknak, családoknak ajánl-
juk a csoportos 24 órás jegy megvásárlását, mellyel 5
személy utazhat korlátlan számban 24 órán át Nyíregy-
háza valamennyi helyi autóbusz járatán. Az autóbusz
kialakításából adódóan az alacsonypadlós szolgáltatás
ezeken a járatokon nem biztosított. (Részletes menetrend:
a nyiregyhaza.hu oldalon.)
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Kivonult az ellenzék a városi közgyûlésrõl
Kivonultak az ellenzéki képviselõk a nyíregyházi köz-

gyûlésrõl, miután nem vettek le a napirendi pontok közül
egy, az ellenzéki frakció szerint nem megalapozott elõ-
terjesztést a Pénzügyi Bizottság elnöki posztján történõ
személyi változásról. A közgyûlésen a városvezetõ frak-
ció részérõl elhangzott, az ellenzéki, volt jobbikos, most
momentumos Lengyel Máté közösségi oldalán hónapok
óta egy hirdetett bejegyzés alatti hozzászólások közül sok
becsületsértõ, rágalmazó, sõt uszító olvasható. Ez a FI-
DESZ-KDNP frakció véleménye szerint bûncselekmény és
alkalmas arra, hogy a politikailag más véleményt képvise-
lõ társadalmi csoportokat – leginkább a FIDESZ-hez kö-
zelálló embereket – megalázza, megfélemlítse. A képvi-
selõnek lett volna ideje, lehetõsége moderálni az oldalt,
ami kötelessége is, de nem tette, így valószínûleg egyet-
ért a leírtakkal. Ez a hangnem soha nem volt jellemzõ a
nyíregyházi közéletre, ezért a FIDESZ-KDNP frakció ké-
réssel fordult a polgármesterhez, hogy szüntesse meg Len-
gyel Máté elnöki tisztségét a Pénzügyi Bizottságban.

Három szomorú hírrel kezdõdött a csütörtöki közgyû-
lés, dr. Kovács Ferenc közölte: elhunyt dr. Fazekas János,
Nyíregyháza korábbi jegyzõje, Horányi Zsuzsa nyíregy-
házi futó nagykövet, edzõ, testnevelõ tanár, és Z. Erdei
Anna grafikusmûvész. Mindhárman maradandót alkottak
nyíregyháziként, a közgyûlés egyperces néma csenddel
emlékezett rájuk.

Karácsonyi csomagok

Ezt követõen a polgármesteri szóbeli kiegészítésbõl ki-
derült, jó ütemben halad a karácsonyi csomagok kézbesí-
tése a nyugdíjasoknak, a közel 25 ezer érintett közül már
19 ezren megkapták az ajándékot, a kézbesítés december
11-ig tart. 2024. január elsejétõl továbbra is Baloghné Szûcs
Zsuzsanna tölti be a Sóstói Múzeumfalu igazgatói poszt-
ját, kinevezése 2026. december 31-ig szól.

Kivonult az ellenzék

Jeszenszki András, a Szövetségben Nyíregyházáért frak-
cióvezetõje kért szót a napirendi pontok megtárgyalása
elõtt, aki azt kezdeményezte, hogy vegyék le a 44. napi-
rendi pontot, amelyben visszahívnák elnöki posztjából
Lengyel Mátét a Pénzügyi Bizottság élérõl, mert a munká-
jára nem érkezett korábban panasz. Ezt a napirendi pontot
a FIDESZ-KDNP frakciójának tagjai kezdeményezték, ké-
relemmel fordultak a polgármesterhez, miután Lengyel
Máté az elmúlt hetekben a közösségi média Facebook-
platformján több olyan bejegyzést tett közzé, ami tárgyá-
ban és megfogalmazásában is alkalmas volt az olvasók
ingerlésére – olvasható az indoklásban. Az ellenzéki kép-
viselõ bejegyzései alatt olvasható hozzászólások közül sok
becsületsértõ, rágalmazó, sõt uszító, amely a FIDESZ-KDNP
szerint bûncselekmény és alkalmas arra, hogy a politikai-
lag más véleményt képviselõ társadalmi csoportokat – leg-
inkább a FIDESZ-hez közelálló embereket – megalázza,
megfélemlítse. Dr. Kovács Ferenc szavazásra bocsátotta
Jeszenszki András javaslatát, de a testület ezt 13-8 arány-
ban nem támogatta. Ezt követõen az ellenzéki képviselõk
elhagyták a termet, mely kapcsán az ülést vezetõ polgár-
mester megjegyezte: – Úgy látom, az ellenzéki képviselõk
egyhangúlag elhagyják a termet, bár nekik kötelességük
lenne a közgyûlésen képviselõként itt lenni.

Nem volt jellemzõ ez a hangnem

Ez a hangnem soha nem volt jellemzõ a nyíregyházi
közéletre, ezért a FIDESZ-KDNP frakció kéréssel fordult a
polgármesterhez, hogy szüntesse meg Lengyel Máté elnö-
ki tisztségét a Pénzügyi Bizottságban. Mint fogalmaztak,
Lengyel Máté felelõssége – a hazai bírói gyakorlat szerint

is –, hogy amennyiben engedélyezte a hozzászólásokat,
azokat moderálja, a bûncselekményeket megvalósító hoz-
zászólásokat törölje. Ezzel szemben Lengyel Máté fizetett
hirdetéssel igyekezett nagyobb nyilvánosságot elérni a
poszthoz és a hozzászólásokhoz.

Uszítás, rágalmazás, szitkozódás

A FIDESZ-KDNP frakció képviselõi idéztek néhány
nyomdafestéket nem tûrõ kommentet a közgyûlésen,
majd kérdéseket fogalmaztak meg Lengyel Máté felé. A
képviselõk kiemelték, van véleménynyilvánítási szabad-
ság, de ugyancsak alkotmányos védelem alatt áll az
emberi méltóság, a becsület és a jó hírnév is. Tormássi
Géza képviselõ, FIDESZ-KDNP: – Lengyel Máté, ön is
szeretne megköveztetni embereket, mint a Facebook
bejegyzése alatt olvasható komment írója? Ön is ilyen
stílusban gondolkodik a politikai ellenfeleirõl? Valószí-
nûleg, hiszen a hirdetett posztja alatt ezt nem hagyta
volna ott az etikai szabály szerint. Ez már a Momentum
elvárása öntõl vagy magától akar köveztetni embere-
ket? Tudja, hogy ez már uszítás az emberek egy jelentõs
csoportja ellen, melyet a törvény szigorúan büntet? –
tette fel a kérdéseket. Tóth Imre képviselõ, FIDESZ-
KDNP: – Ez a rágalmazás, ez a szitkozódás eddig nem
volt, mióta itt, a közgyûlésen ülök és nem is szeretném,
hogy ez a jövõben így legyen. De mi ennek a célja? Ez
az új pártjának, a Momentum vezetésének az elvárása?
Vagy ez a modern liberalizmus, amit képviselnek az

országban meg az egész világban vagy netán a DK el-
nökének az elvárása? – kérdezte.

Továbbra is él a lehetõség

A napirendi pont tárgyalásánál dr. Kovács Ferenc kö-
zölte, hogy Lengyel Máté korábban beleegyezett, hogy ezt
az elõterjesztést nyílt ülésen vitassák, illetve jelezte az el-
lenzék frakcióvezetõjének, Jeszenszki Andrásnak, hogy
jelöljenek ki egy új, szintén ellenzéki képviselõt a Pénz-
ügyi Bizottság élére. Ez azonban nem történt meg. – Ab-
ban maradtunk, hogy ma a közgyûlés elõtt, 9:50-kor be-
jön hozzám Smidt Ferenc képviselõ úrral együtt és azt
mondták, hogy õk nem tudnak mást, újra Lengyel Mátét
javasolnák, ami teljesen észszerûtlen, hiszen az õ vissza-
hívásáról van szó és az õ visszahívása után esedékes az új
elnök megválasztása. Az új elnök megválasztása viszont
nem politikai kérdés, hanem jogi kérdés, tehát köteles a
közgyûlés gondoskodni a bizottsági elnök megválasztásá-
ról, mert egyébként a törvényes mûködést nem tudnánk
biztosítani – fogalmazott a közgyûlésen a polgármester.
Lengyel Mátét az elnöki pozíciójából visszahívták, de tag-
ja maradt a Pénzügyi Bizottságnak. Dr. Kovács Ferenc
hozzátette, miután az ellenzék nem jelölt ki új elnököt,
így a FIDESZ-KDNP képviselõi közül Mussó Lászlót vá-
lasztották meg a bizottság élére, miután õ már tagja volt
annak. Amennyiben a Szövetségben Nyíregyházáért java-
sol egy új elnököt a következõ közgyûlésig, akkor Mussó
László vállalta, hogy lemond tisztségérõl.

Nyíregyházán ez 74 milliárd forint értékben megvalósult
vagy folyamatban van még.

Egymásra épülõ folyamatok

Emellett további fejlesztések is voltak kormányzati for-
rásból, amelyek a Modern Városok Programmal párhuza-
mosan valósultak meg, ilyen volt például a Continental
Aréna felújítása, a Városi Jégpálya, a Városi Uszoda, a nagy-
körút bezárása – utóbbi három olyan fejlesztés, amelyet
az ellenzéki frakció elõdei több tíz éven keresztül csak
ígértek a nyíregyháziaknak – tette hozzá dr. Podlovics
Roland. Az alpolgármester Babosi György folyamatosan
hergelõ közösségi médiás bejegyzéseire is reagált. – Sze-
retném rögzíteni, hogy az intermodális csomópont, illetõ-
leg a Tokaji úti aluljáró nem volt része a Modern Városok
Programjának, ez most van folyamatban, tervezés alatt.
Egymásra épülõ folyamatok ezek, elõször be kell zárni a
nagykörutat, utána jöhet az IMCS (intermodális csomó-
pont). Még egy jó hírünk van: a kormányhatározatot el
kellett volna olvasni, nyilvános adat, benne van, hogy az
elsõ ütemben megvalósult autóbusz-telephelyünk II. üte-
mének a tervezése is elkezdõdik – fogalmazott.

Áldozatsegítõ Központ

Ezt követõen a további napirendi pontok megtárgyalá-
sával folytatódott a közgyûlés. Dr. Jászai Áron, a Nyíregy-
házi Áldozatsegítõ Központ koordinátora beszámolt az
intézményük mûködésérõl. A beszámolóból kiderült, az
Európai Unión belül is egyedülálló módon mûködik a há-
lózat 2021-tõl Magyarországon. Az Ungvár sétányon mû-
ködõ központban minden bajba jutott állampolgár ingye-
nesen kaphat segítséget, már több mint 1500 bajba jutott
kereste fel a szakembereket.

Közoktatási intézmények beszámolói

Zökkenõmentesen indult a 2023/2024-es tanév a Nyír-
egyházi Tankerületi Központ intézményeiben, ahol az el-
múlt idõszakban 22 helyszínen valósítottak meg valami-
lyen felújítási munkálatot – derült ki a közgyûlésen megis-
mert beszámolóból. A számok azt mutatják, tavalyhoz
képest 55 fõvel kevesebb a tanulói létszám, a pedagógu-
soké pedig 3 fõvel csökkent. A Nyíregyházi Tankerületi
Központ intézményeiben is folytatják a tanulást az Ukraj-
nából menekült diákok is. A Nyíregyházi Szakképzési Cent-
rum intézményeiben sem volt gond az iskolakezdésnél,
tíz nagymúltú iskolájának célja, hogy az ipar 4.0 elvárása-
inak megfelelõ képzési szerkezetet alakítson ki, ezzel ver-

senyképes tudással rendelkezõ munkavállalók léphetnek
ki az iskolapadból. Az Északi Agrárszakképzési Centrum
intézményei közül kettõ mûködik Nyíregyházán, a Lippai
mezõgazdasági és a Westsik élelmiszeripari technikum. A
diákok itt is duális képzésben tanulhatnak.

Közösségi programok támogatása

Karácsonyi programok támogatására pályázhattak ön-
szervezõdõ közösségek Nyíregyházán november 10-ig. A
különbözõ egyesületek és alapítványok összesen 101 da-
rab érvényes pályázatot nyújtottak be, közöttük osztották
ki a 7,5 millió forintos keretet. A forrást elsõsorban rászo-
rulók, hátrányos helyzetûek számára nyújtott ajándékozás-
ra, ünnepségre és ételosztásra ítélte oda a Szociális, Egész-
ségügyi és Sport Bizottság.

Új bölcsõde Nyírszõlõsön

Elkészült a bölcsõde Nyírszõlõsön a Kollégium utcán –
derült ki a közgyûlésen. A mûszaki átadás megtörtént, a
mûködéshez szükséges tárgyi feltételek beszerzése van je-
lenleg folyamatban. Az intézmény várhatóan 2024 tavaszától
üzemel majd 12 férõhellyel az iskola és az óvoda szom-
szédságában, ezzel is segítve a nyírszõlõsi családokat.

Folyamatos pályázás

Az önkormányzat az elmúlt idõszakban is igyekezett
megragadni és lekötni az uniós pályázati programok és a
hazai intézményrendszer által kínált forráslehetõségeket.
Jelenleg 21 bírálat alatt lévõ projekt van, ezek között van
köznevelési intézmények fejlesztése, energetikai korsze-
rûsítések, zöldinfrastruktúra fejlesztése, valamint ifjúsági
nagyrendezvények és workshopok szervezése.

Mentesség díjfizetés alól

A talajterhelési díjról szóló önkormányzati rendelet
módosításának elfogadása esetén azon magánszemélyek,
akiknek az ingatlanán a méréssel igazolt éves vízfogyasz-
tása nem haladja meg az 50 köbmétert, a talajterhelési
díjra vonatkozóan mentességben részesülnének. A men-
tességi kör kiszélesítése a díjfizetésre kötelezettek érdeke-
it kívánja szolgálni úgy, hogy nem ró további adminisztrá-
ciós és anyagi terhet rájuk és ezzel egyidejûleg az önkor-
mányzat költségvetési egyensúlyát jelentõsen nem befo-
lyásolja. A korábbi szabályozásnak megfelelõen az 50
köbméter alatt fogyasztó jogi személyek adófizetési és
bevallási kötelezettsége továbbra is megmaradna.

Nagyrendezvények 2024-ben

Már azt is lehet tudni, milyen nagyrendezvényekre ké-
szülhetünk 2024-ben Nyíregyházán, amelyek a szórako-
zási lehetõségen túl idegenforgalmi és városmarketing
szempontból is jelentõsek. Idõrend szerint: Böllérfesztivál
és Nyíregységi Disznótoros Fesztivál februárban, HELLÓ
Nyíregyháza áprilisban, majd májusban elõbb Városnap,
késõbb Gyereknap, de ismét lesz Cantemus Nemzetközi
Kórusfesztivál augusztusban, Tirpák Fesztivál szeptember
közepén és évbúcsúztató rendezvényekre is számítani le-
het majd 2024 decemberében. A tervezett programokra
várhatóan 51 millió forintot fordít az önkormányzat jövõ-
re.

Aktív az értéktár bizottság

Aktív volt a Nyíregyházi Települési Értéktár Bizottság
2023-ban, hat nemzeti értéket vett fel, így 2023. október
19. napjáig összesen 63 nemzeti érték került felvételre a
Nyíregyházi Települési Értéktárba. Ezen túl a bizottság új-
raindította az Értékes Esték programsorozatot, rajz- és fo-
tópályázatot is hirdetett.

Együttmûködés

A közgyûlés döntött egy Nyíregyháza és a szlovákiai
Nagykapos közötti projektrõl is. Az „lnterreg Magyaror-
szág-Szlovákia Program” címû Kisprojekt Alap pályázati
felhívása keretében a „Határon átívelõ családbarát gyer-
mektábor” címû pályázatot nyújtották be.

Támogatják a sport célfeladatokat

A képviselõk elfogadták a 2024. évi sport célfeladatok
támogatási összegét, összesen 82.500.000 forint értékben.
Ebbõl fordítanak többek között olimpiai felkészülés támo-
gatására, szabadidõsportra, sportösztöndíjakra, parasportra
és kiemelkedõ sportrendezvényekre is. A közgyûlés a nyír-
egyházi labdarúgást, különös tekintettel a Nyíregyháza
Spartacus FC Kft. nemzeti bajnokságban való szereplését,
a profi labdarúgócsapat mûködési költségeinek finanszí-
rozását szponzori szerzõdés alapján biztosította az elmúlt
években. A 2023/2024-es bajnoki szezonra is hasonló
szponzori szerzõdést kötött az önkormányzat és a Nyír-
egyháza Spartacus FC Kft. Ennek értelmében a férficsapa-
ta bruttó 65 millió, a nõi csapatok bruttó 3 millió forintot
kapnak a bajnoki évre.

(Szerzõ: Nagy Boglárka)

Jeszenszki András:  Nem értünk egyet ezzel a személyi döntéssel

– Megdöbbenve értesültünk arról, hogy dr. Kovács Fe-
renc polgármester úr és a Fidesz frakció egy olyan elõter-
jesztést javasol a közgyûlés számára, amelyben Lengyel
Mátét, a Pénzügyi Bizottság elnökét felmenti az elnöki
pozícióból. Egyrészt hiányoltuk az elõzetes egyeztetést
ezzel kapcsolatosan, hiszen ez frakciószinten konkrétan,
elõzetesen nem történt meg. Másrészt pedig az egyértel-
mû, és a mai bizottsági ülésen is elhangzott, Lengyel Máté
bizottsági elnöki-tagsági munkájával semmilyen szakmai-
politikai kifogás nem volt és nem is lehetett. Itt egy olyan
indokra hivatkozik az elõterjesztés, amelynek a bizonyí-

tó ereje ebbõl a szempontból nem releváns. Mivel a napi-
rendet levetetni kívánó módosító javaslatunkat a fideszes
frakció leszavazta, ezért a frakciónk úgy döntött, hogy nem
vesz részt a mai közgyûlési munkában – de az elõzetes
bizottsági üléseken részt vettünk –, ezzel is jelezve, hogy
nem értünk egyet ezzel a személyi döntéssel, amelynek
nem ilyen módon kellett volna a megoldását keresni, ha-
nem másképp, illetve keresni annak az okait, hogy miért
jutott oda ez a helyzet, ahová jutott – nyilatkozta a Nyír-
egyházi Televíziónak távozásuk után Jeszenszki András,
a Szövetségben Nyíregyházáért frakcióvezetõje.

Halkóné dr. Rudolf Éva:  Az ellenzéki frakció véleményközösséget vállalt
a hozzászólásokkal

– Azért javasolta frakciónk Lengyel Máté bizottsági el-
nöki tisztségének megszüntetését, mert az elmúlt hetek-
ben az általa közzétett posztok alatt olyan trágár, szitko-
zódó hozzászólások jelentek meg, ami alkalmas volt más
politikai nézeteket valló, leginkább a FIDESZ-hez közel-
álló városlakók megfélemlítésére. Ezek ingerelték a vá-
roslakókat és ellenünk uszítottak, már-már bûncselek-
ményt is megvalósítva, polgármester úr meg is tette a szük-
séges jogi lépéseket. A tegnapi, frakcióvezetõi egyezte-
tésen polgármester úr jelezte Jeszenszki András frakció-
vezetõ úrnak az elõterjesztés indokát, a vállalhatatlan hoz-
zászólásokat, mely megalázó helyzetbe hozott közsze-

replõket, városlakókat is, ami nem méltó politikai visel-
kedés. Noha módjuk lett volna ezeket törölni, de még a
közgyûlés idején is olvasható volt számos szitkozódó, uszító
hozzászólás. Az a véleményünk, hogy az ellenzék egysé-
ges kivonulása egy sors- és véleményközösség ezen hoz-
zászólásokkal, melyek a lelövetéstõl az akasztatásig sok
mindenrõl szólnak, illetve Lengyel Máté ilyen típusú poli-
tikai magatartásával. A posztok moderálása kötelesség a
Facebook szabályai szerint. Ha nem moderálja, ez volt a
cél? Ilyen durva hangnemmel még nem találkoztam az
elmúlt 13 évben – nyilatkozta a Nyíregyházi Televíziónak
Halkóné dr. Rudolf Éva, a FIDESZ-KDNP frakcióvezetõje.

Félretájékoztatás helyett tények

Miután Lengyel Máté a Modern Városok Program sike-
rességét is megkérdõjelezte a közösségi médiában meg-
osztott bejegyzéseiben, így dr. Podlovics Roland is szót
kért az ügyben. A bejegyzések alapján szerinte az ellen-
zéki képviselõ félretájékoztatja a közvéleményt, hiszen
Nyíregyháza a nyertese a Modern Városok Programnak,
itt tényleg megvalósult minden beruházás összesen 74
milliárd forint értékben. Ezeket az alpolgármester össze-
gyûjtötte a képviselõ számára. – Felsorolom neki, hátha a

televízión keresztül nézi és így talán tájékozódhat: a nyu-
gati elkerülõ újabb üteme megvalósult, a Nyíregyháza–
Tokaj kerékpárút megvalósult, mindenki használja, a Mezõ-
Bethlen G. utcai csomópont megvalósult, 41 új CNG haj-
tású autóbusz itt van már 2018 óta, azóta a telephely is
befejezõdött, a Hunguest Hotel Sóstó megépült, mellette a
Pangea Ökocentum és Szálloda is – megjegyezném, hogy
a Modern Városok Programban Nyíregyháza volt az egyet-
len, aki szállodát tudott építeni, és kettõt is – emellett az
Atlétikai Centrum, a Jégkorszak, amely most is folyamat-
ban van, a Városi Stadion építése, a Kállay-kúria fejleszté-
se és a Rózsakert Szabadtéri Színpad teljes átalakítása.
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Liftbe ragadt
emberiség?

Az Átutazók Mûvészeti Egyesület Liftbe ragadt em-
beriség címû spirituális kiállításán 14 kiállító vesz részt
alkotásaival. A hagyományos év végi tárlat középpont-
jában ezúttal az elszigetelõdés megszüntetésének és
az egység megélésének asszociációi állnak.

Mozgalmas évet zár a múzeumfalu

– Nincs kurátor, az alkotók választják ki azt, amit
hozzá tudnak tenni a témához. Mi nem világmegvál-
tók vagyunk, csak a saját magunk kivezetõ útjait mu-
tatjuk meg, hogy mindenki találja meg a saját maga
kivezetõ útját – mondta el a megnyitón Mihálka György,
az Átutazók Mûvészeti Egyesület vezetõje. Ahogy õk
fogalmaznak, a világon többféle irány van, mindenki-
nek a maga szabadsága, hogy merre tart, az õ szabad-
ságuk pedig a mûvészet.

A Móricz Zsigmond Megyei és Városi Könyvtárban
megrendezett kiállítást Aranyiné Molnár Zsuzsanna nyi-
totta meg különleges zenei és vizuális effektek kísére-
tében. – Több éven keresztül ért az a megtiszteltetés,
hogy megnyithatom az Átutazók Mûvészeti Egyesület
kiállítását, amelynek aktualitásához nem fér kétség.
Hívja, várja az embereket, hogy az egységet meg tud-
juk élni – mondta el.

  Évértékelõ sajtótájékoztatót tartottak a Sóstói Múze-
umfaluban november 24-én. Az elmúlt évben mind a ren-
dezvények, a tárlatok és a múzeumpedagógiai foglalko-
zások nagy sikert arattak.

 
Az évértékelõ sajtótájékoztató keretében osztották ki

az idei évben harmadik alkalommal az Erdész Sándor-
díjakat. Díjazott lehet, aki tevékenységével, szellemisé-
gével és célkitûzésével kapcsolatosan kiemelkedõ mun-
kát végez a skanzen érdekében, vagy a Sóstói Múzeum-
falut támogató külsõs személy, intézmény vagy szerve-
zet.

 
Restaurátorokat díjaztak

Az idei évben a  restaurátor csoport vehette  át a kitün-
tetést.  – Nagy örömmel fogadtuk a díjat, nagy megtisz-
teltetés. El kell mondjam, nemcsak a mi csapatunk áll

lelkesen, nagy szakmaszeretettel és elhivatottsággal a
munkához, a múzeumfalu dolgozóiról ugyanúgy el le-
het ezt mondani, nagyon szeretünk együtt dolgozni –
mondta el Havasi Dóra Zita, a Jósa András Múzeum fõ-
restaurátora. Havasi Dóra Zita fõrestaurátor mellett
Dankóné Németh Erika, Takácsné Varga Ágnes, Török-
Pelei Zsuzsa és Szmolár Edit a tagjai az elismerésben
részesült csoportnak.

 

100 ezer vendég, 15 ezer diák
Az eseményen dr. Rémiás Tibor, a Jósa András Múze-

um igazgatója is elismerõen be-
szélt a skanzen által végzett
szakmai munkáról, melyet a szá-
mok is fémjeleznek: több mint
százezer vendég és hatszáznegy-
ven múzeumpedagógiai foglalko-
zás volt 2023-ban.  –  Közel ti-
zenötezer diák vett részt nálunk
valamilyen foglalkozáson. Kuta-
tásainkban is óriási lépéseket tet-
tünk, a vállaji porta „elõkutatá-
sokat” kaphatott, végre terepen
járhattunk. Fontos számunkra az
is, hogy pályázatokat írjunk an-
nak érdekében, hogy dédelgetett
álmaink megvalósuljanak. A jövõ
évi új állandó kiállításunkhoz is

megnyertük a pályázatot, ennek jóvoltából egy új falusi
patika enteriõrrel várjuk vendégeinket – emelte ki
Baloghné Szûcs Zsuzsanna, aki azt is elárulta, jövõre szá-
mos meglepetéssel készül a skanzen, ahol „élmény a
hagyomány”.
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A 2020 nyarán elindult új hálózatot és menetrendet
megkedvelték a nyíregyháziak és a helyi buszközlekedést
választók. A szolgáltatás minõségét folyamatosan ellen-
õrzi és fejleszti az önkormányzat, a Volánbusz és a terve-
zõ, a Mobilissimus Kft. A Covid utáni idõszakban egyre
többen választják a közösségi közlekedést, így az elmúlt
év tapasztalataira és utasigényeire reagálva az országos
menetrendváltással egyidõben, 2023. december 10-én
számos újdonság jelenik meg a helyi közlekedésben. A
változások több útvonalat és menetrendet érintenek, így
kérjük, hogy körültekintõen, az új menetrendek ismere-
tében közlekedjenek!

Általános menetrendi változások
– A vasúti pálya állapota miatt a vonatok menetrendje

néhány perccel módosul. Így szükségessé vált a vasútál-
lomási csatlakozási rendszer módosítása, hogy az autó-
buszos átszállás továbbra is megvalósuljon. Ez a változás
elsõsorban a 10-es, 14-es és 14F vonalakat érinti.

– Az idei téli tanítási szünettõl kezdve kétszintû tanszü-
neti menetrend lép életbe, figyelembe véve a jellemzõ
szabadságolási idõszakok alacsonyabb utasszámait. A
megszokott tanszüneti menetrendek kisebb mértékben
módosulnak, így 2023. december 27-tõl 2024. január 5-
ig, és tervezetten 2024. július 1-jétõl augusztus 19-ig a
második ütemû tanszüneti menetrend lesz érvényben.

Városrészenkénti és útvonalankénti
fõbb változások

Nyírszõlõs – Jókai telep – Hímes – Vasútállomás –
Kórház – Örökösföld

– Sûrûbb 10-es busz, új 10Y: Hímes és Nyírszõlõs jobb
kiszolgálása érdekében a 10-es és az új 10Y járatok együt-
tesen sûrûbben közlekednek. Napközben 60 helyett 30
percenként, hétvégén 120 helyett 60 percenként. A 10Y
járat jellemzõen minden második 10-es helyett jár hét-
köznapokon, és a Rendelõintézet helyett a Kórház felé
közlekedik. Így átszállás nélkül elérhetõ lesz a Vasútállo-
más, valamint Nyírszõlõs felõl is a Kórház.

– Több autóbusz érinti Jókai telepet is, a városrész hét-
végén is kiszolgálásra kerül, a 10J járatok igazodnak a
Bonduelle mûszakrendjéhez.

Sóstóhegy – Belváros

– Új 15-ös vonal: Sóstóhegy kiszolgálásának javítására,
kísérleti jelleggel elindul az új 15-ös autóbusz, amely ta-
nítási idõszakban reggel és délután közlekedik a 14-es
útvonalán és végállomásai között, de az Országzászló tér
érintésével.

– Sûrûbb 14-es járatok: a 14-es és 14F autóbuszok me-
netrendje kis mértékben változik, az új 15-öshöz hangol-
tan. Hétvégén az eddigi 60 perc helyett a 14-es és 14F
járatok közösen 30 percenként közlekednek. A vasútállo-
mási indulási és érkezési idõpontok a biztosabb vasúti
csatlakozások érdekében megváltoznak.

Vasútállomás – Kertváros – Jósaváros

– Hosszabb 27-es vonal, új 28-as autóbusz: a 2021-
ben elindult 27-es autóbuszt egyre többen választották úti
céljuk elérésére, így december 10-tõl minden hétköznap,
valamint szombat délelõtt is közlekednek, ráadásul meg-
hosszabbított útvonalon. A 26-os és 27-es járatok egyesí-
tésével a 27-es autóbusz a Vasútállomás – Kertváros – Búza
tér – Jósaváros útvonalon közlekedik, ezzel a Vasútállo-
mástól a Kertváros jóval rövidebb idõ alatt érhetõ el. A
27-es autóbusz a Budapest felõl érkezõ InterCity járatok-
hoz csatlakozik, egyes indulásai érintik az Esély Centru-
mot is. A reggeli és délutáni idõszakban, tanítási napokon
a 27-essel összehangoltan az új 28-as autóbusz is közle-
kedni fog a Huszártelep – Kertváros – Északi körút –

Új vonalak, sûrûbb járatok:
így változik a helyi hálózat és menetrend

Jósaváros útvonalon, így a Kertváros felõl az Északi körúti
iskolákba is könnyebb lesz eljutni.

 – A 27-es üzemidején túl a Vasútállomás – Kertváros
között utazóknak garantált csatlakozás biztosított a 18-as
és 19-es autóbuszok között a Kodály Zoltán Általános Is-
kolánál.

– A H40-es vonal autóbuszainak többsége naponta a
Kertvárost is érinti. A reggeli csúcsidõszakban a 17-es és
H40-es járatok 7-8 perces követést biztosítanak a Fészek
utcai ABC-tõl a Belváros felé.

kon reggel 8 órás beérkezéssel, és 14 órás, valamint 16
órás visszaindulással három irányba is indulnak autó-
buszok:

– Újsortanya felõl H30-as (Újsortanyai elágazásnál ga-
rantált csatlakozással a H31 járatra Oláhrét és Gör-
csös sor felé),

– 3-as autóbusszal Kistelekiszõlõ,
– a meghosszabbított 91-essel Kistelekibokor érhetõ el.

Jósaváros – Északi alközpont

– Sûrûbb járatok az északi városrészek felé: az Ország-
zászló tér – Vasútállomás felé tanítási napokon a 7-es, 15-
ös és 44-es autóbuszok gyakrabban, a jelenlegi 12 helyett
10 percenként indulnak. A 25A autóbusz csak reggeli
csúcsidõszakban közlekedik, a többi járat szerepét más
vonalak veszik át.

– Gyakrabban indul a 8-8A autóbusz is. Tanítási napo-
kon a reggeli csúcsidõszakban 10 helyett 7-8, a délutáni
csúcsidõszakban 15 helyett 12 percenként követik egy-
mást a járatok.

– Módosul az 5, 5A, 55 autóbuszok menetrendje is, a
Volánbusz új telephelyének átadása miatt a kora hajnali
5A járatok helyett az új éjszakai járatok közlekednek.

Borbánya – Belváros

– Valamennyi H32 járat mindkét irányban a Csárda ut-
cai fordulót is érinti majd, az Alma utcai iskolát érintõ
H32-esek jobban igazodnak majd a tanítási órák végé-
hez.

– Alacsony kihasználtság miatt megszûnik a kora haj-
nalban a Csárda utcai fordulótól induló 2-es autóbusz,
valamint a Vasútállomástól 19.25-kor és az Alma utcai
iskolától 20.17-kor induló 25-ös autóbusz.

 – Egyenletesebben közlekednek a 25-ös autóbuszok, a
délutáni csúcsidõszakban 20-40 helyett egységesen 30
percenként indulnak majd.

 – Új 22-es járat indul tanítási napokon Autóbusz-állo-
másról 15.35-kor.

Mûszakos járatok

 – A 91-es autóbusz útvonala Rozsrétig hosszabbodik,
így a kiegészítõ mûszakos bérletet a Marso dolgozói is
igénybe vehetik.

 – Változik a LEGO szellemi foglalkoztatottjait kiszol-
gáló autóbuszainak menetrendje. A nagyfoglalkoztatók-
kal történt egyeztetések alapján, a 7.10-kor induló 94-es
autóbusz 94L jelzéssel közlekedik, a 92-es járat 7.14 he-
lyett 7.50-kor indul a Sóstói úti kórháztól. 16.18-kor új
94L járat indul a LEGO-tól az Északi körúton át Jósa-
városba.

 – A 95-ös vonalon a Huszárteleprõl 16.55-kor induló
95-ös autóbusz 10 perccel késõbb, 17.05-kor indul.

Bokortanyák

 – A H35-ös vonal autóbuszai megállnak a Szabolcs
utca, Országzászló tér, Kígyó utca megállóhelyeken is,
egységesen a többi, arra közlekedõ autóbusszal.

 – Tanítási napokon és tanszünetben egységesen 6.55-
kor indul autóbusz Felsõsimáról. Az Autóbusz-állomásról
7.05-kor Alsóbadúrba induló járat minden munkanap köz-
lekedik, új járat indul Alsóbadúrba tanítási napokon 15.45-
kor. A jelenleg csak szombaton induló járatok vasárnap is
közlekednek majd.

 – A H40-es vonalon közlekedõ járatok többsége Kert-
várost is érinti majd, így javul a Fészek utcában mûködõ
egészségügyi és oktatási intézmények elérhetõsége.

– Az Autóbusz-állomásról 15.25-kor induló járat min-
den bokor betéréssel közlekedik, a jelenleg csak szomba-
ton induló járatok vasárnap is közlekednek majd.

Kertváros – Belváros – Örökösföld

– Módosuló 17-esek: változik a 17-es járatcsalád
közlekedési rendje. A 17Y autóbusz a jövõben nem köz-
lekedik, szerepét a 17-es, a módosított útvonalon járó 9-
es, az egész nap közlekedõ 27-es, valamint az új 19-es
autóbusz veszik át. Az alacsony kihasználtságú 9-es já-
ratok ezentúl a Család utca helyett a Törzs utcán át köz-
lekednek Örökösföldön, a kisforgalmú hajnali, esti és hét-
végi idõszakban pedig a 9-es és 17-es összevontan, 19-
es jelzéssel közlekedik.

– A Törzs utca és a Kórház között a 9-es, Kertváros és
a Kórház között a 9-es, 19-es buszok közlekednek.

– Huszártelepre ezentúl több autóbusz közlekedik hét-
köznap és hétvégén is.

– 11Y a 11-es mellett: új járat indul 11Y jelzéssel, a
11-es vonallal összehangoltan. A 11Y Örökösföld és az
Egyház utca között közlekedik a Család utcán át. Az
örökösföldi körjáratok (11, 11Y, 20, 21) a reggeli csúcs-
idõszakban 7-8, a délutáni csúcsidõszakban 10 percen-
ként indulnak, ezek a járatok biztosítják a leggyorsabb
eljutási lehetõséget Örökösföld és a Belváros között.

Sóstói úti kórház – Autóbusz-állomás – Rozsrét –
Oláhrét

– Jelentõsen módosul a déli városrészek kiszolgálása:
Rozsrétre munkanapokon a reggeli csúcsidõszakban 20
percenként indulnak autóbuszok, napközben és hétvé-
gén egész nap óránként érhetõ el a városrész. A 91-es
autóbusz útvonala meghosszabbodik: az ipari park érin-
tésével Rozsrétig közlekedik.

– Sûrûbb közlekedés Butykasorra: jelentõsen növek-
szik a Butykasorra közlekedõ járatok száma. Munkana-
pokon napközben és szombat délelõtt óránként indul-
nak az autóbuszok, szombat délután, vasárnap egész nap
120 percenként indulnak a járatok. Több H30-as járat
indul, így javul a Rozsrét és Butykasor közötti kapcsolat,
egyes H30-as autóbuszok a Sóstói úti kórházig közleked-
nek, így átszállás nélkül elérhetõ Butykasor és a déli vá-
rosrészek felõl a Búza tér és az egyetem is.

– Változik a rozsréti iskola kiszolgálása is. Munkanapo-
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Eseménydús december áll a Móricz Zsigmond Színház
társulata elõtt: két bemutatót, egy Puccini szerelmeirõl
szóló, még nálunk nem látott különleges komolyzenei
standup elõadást és az ünnepi ajánlatban már futó siker-
darabokat is kínálnak színházrajongóknak, akik az óév
utolsó napján is felkereshetik teátrumunkat.

A premierekrõl, az ünnepi mûsorról, valamint a szil-
veszteri színházlátogatással akár össze is kapcsolható
Szindbád zenés vacsoraestrõl is beszélgettünk Kirják Ró-
bert igazgatóval, aki biztató hírekkel szolgált.

– Mozgalmasnak tûnik a december, a szilveszterrel
bezárólag 11 színdarabot 28 elõadással állíttok színpad-
ra, közülük kilencet karácsony és szilveszter között. Idén
is nagy az igény az ünnepi idõszakban és szilveszterkor
is a színházi elõadásokra?

– Rengeteg megkeresés érkezett a nézõk részérõl, hogy
nagyon szeretnék a két ünnep közti nyugalmas idõszakot
és a szilvesztert is színházzal tölteni, kicsit kikapcsolódni,
így a tavalyi kényszerû téli szünet után – mely nagyszín-
padi és kamara elõadásainkat érintette –, visszatérünk a
korábbi hagyományhoz.

– Sietnie kell, aki szeretne még jegyet váltani?
– Igen, a kitûzött kilenc elõadásból öt már most telt

házas, így ha valaki nem szeretne lemaradni, minél ha-
marabb keresse fel a jegyekért honlapunkat vagy jegyiro-
dánkat!

– Úgy tudom, lezárult már a bérletezési idõszak. Mi-
lyen eredménnyel?

– Igen, november elején zártuk, és örvendetesen pozi-
tív számunkra, hogy szinte minden kategóriában növeke-
dett bérleteseink száma. A nagyszínpadon például 11, a
kamarában 27, a gyermekbérleteknél 28 százalékkal.

– Melyik decemberi elõadástól vársz nagy sikert?
– Igazából mindegyiktõl. Egy kuriózummal kezdem:

december 15-én, pénteken 19 órától  Bõsze Ádám  zene-
történész, zenei antikvárius, mûsorvezetõ komolyzenei
standupját: a „Nagy zenészek, nagy szerelmek” – Pucci-
ni-epizód  címmel láthatják az érdeklõdõk a nagyszínpa-
don. Puccini komoly és komolytalan szerelmeirõl, a mes-
ter házasságáról, az azt övezõ mámorról, keserûségrõl és
tragédiáról szól. Bõsze Ádám még nem járt színházunk-

Színházi szilveszter Legénybúcsúval a színpadon, zenés
vacsoraesttel a Szindbádban

Decemberben két premier, komolyzenei standup és sikerdarabok is mûsoron a Móricz Zsigmond Színházban

ban, és nyilván némi kockázata is van meghívni egy ilyen
produkciót, de nagyon bízunk benne, hogy sok, a kurió-
zumokat kedvelõ színházrajongó lesz kíváncsi rá, hiszen
komolyzenei standupot még sosem láthattak Nyíregyhá-
zán. Mi most ilyet is kínálunk!

Két nagyon várt bemutató is decemberben kerül közön-
ségünk elé. A nagyszínpadon Georges Feydeau, a bohó-
zatok francia mesterének népszerû klasszikus vígjátéka, a
Bolha a fülbe, amit akár a félreértések vígjátékának is ne-
vezhetünk. A Mészáros Tibor rendezésében, Illyés Ákos-
sal a fõszerep(ek)ben színpadra állított mû nem kíméli majd
a nézõk rekeszizmait, garantáltan kacagtató elõadás lesz.

Sam Holcroft Családi játszmák címû komédiája 2015-
ben a londoni Nemzeti Színház nagy sikere volt, késõbb
számos társulat vitte sikerre. Minden bizonnyal nálunk is
megnevetteti majd a nézõket Rák Zoltán rendezésében,
aki az egyik fõszereplõje is az elõadásnak. Olyan formai
elemei is lesznek, amilyeneket még nem látott a nyíregy-
házi publikum. A családi ünnepre összejött rokonság ta-
lálkozása során frusztrációk, kényszerképzetek, rokon-
szenvek és ellenszenvek kerülnek felszínre, ahogy a kü-
lönbözõ életformák és gondolkodásmódok egy asztalhoz
kényszerülnek. A darab azonban több ennél: közös ko-
média és cinkos játék is a közönséggel. A többi maradjon
titok a bemutatóig.

– A Családi játszmákat a Bárány Frigyes Stúdióban mu-
tatjátok be, ahol viszonylag kevés felnõttelõadás volt eddig.

– Az elmúlt évadokban bemutattunk itt már felnõttelõ-
adásokat, olykor tudatosan, olykor kényszerbõl használ-
tuk helyszínként, és jól vizsgázott.

– Ahogy látom, a gyerekeknek is kedveztek, hiszen a
Bogyó és Babóca történetébõl december 2-án is volt és
28-án is lesz több bérletszünetes elõadás, majdnem mind
már telt házas.

– Mondanám, hogy váratlan dolog, hiszen ilyenre még
nem volt példa. De abból a szempontból nem váratlan,
hogy a Bogyó és Babóca népszerûsége elképesztõ a kis-
gyerekes családok körében, így nem gyõzzük keresgélni
az idõpontokat, mikor tudnánk még mûsorra tûzni.

– Beszéljünk a szilveszterrõl is!
– A korábbi évekhez képest újdonság, hogy sikerült

megállapodni a Szindbád Bisztróval, így közösen hirde-
tünk meg egy komplett és komplex színházi szilveszteri
mûsort a Legénybúcsú elõadásunkhoz kapcsolódva. A te-
átrumi kezdést megelõzõen (külön vacsorajegy váltásá-
val) 18 órától már várják a vendégeket a Szindbádban,
ahonnan – akik rendelkeznek megváltott színházjeggyel
– átjönnek megnézni Szente Vajk közönségkedvenc víg-
játékát. Majd a bisztróban svédasztalos szilveszteri vacso-
rával folytatódik az est, színmûvészeink közül pedig
Gulácsi Tamás, Gulyás Attila, Kiss Eszter Júlia és Kosik Anita
zenés mûsorukkal szórakoztatják a résztvevõket. Mint is-
mert, valamennyien kiválóan énekelnek, minden bi-
zonnyal jó hangulatot teremtenek majd. Ami még külön-
legessége a Szindbád szilveszterének, hogy a földszinten
szórakozók csendesebb, zongorazenés vacsora részesei
lesznek, az emeleti rendezvényteremben pedig igazi
bulihangulat, táncolós est várja az oda látogatókat.

– Hogyan zárja az évet a teátrum?
– Így, az év vége felé már látjuk, hogy amit terveztünk

és ami megvalósult, szinkronban van egymással. Sok elõ-
adásunk volt, melyeket nagy közönségsikerrel, telt házzal
játszottunk és játszunk a mai napig. Nagyon takarékosan
gazdálkodtunk, de kedvezõbben változtak az energiaárak
is, és megkaptuk az önkormányzattól azt a stabil alapot,
amit a korábbi években. Így most sokkal optimistábban
állhatunk a jövõhöz, mint egy éve ilyenkor.

(Szerzõ: Kováts Dénes)
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Adventi zenés áhítat
December 10. 19.00 óra: Nyíregyházi Egyetem Zenei

Intézetének Gaudemus kórusa.
December 17. 19.00 óra: „Örömet mondok...” –

Hajtmann Ildikó (ének) és Gál Csaba (zongora) adventi
mûsora.

December 24. 15.00 óra: Karácsonyi misztériumjáték
egyházközségünk fiataljaival és népzenész tanárokkal.

A belépés ingyenes. Helyszín: Nyíregyházi Magyarok
Nagyasszonya-társszékesegyház.

Választások egy változó világban
Covid, háborúk és mesterséges intelligencia. Az elmúlt

évek számos változást hoztak mindennapi életünkben,
amelyek hazánk és az egész világ közéletére, politikájára
is hatással voltak. Formálva politikai kultúránkat, válasz-
tói magatartásunkat, ezáltal pedig a pártok politikai üze-
neteit is. Mindezek tükrében mégis miképp alakult át a
politikai kampányok világa? Hogyan, mit és miért tesznek
a politika színfalai mögött a kampányszakemberek? Ilyen
és ehhez hasonló kérdések mentén járja körül a kampá-
nyok sajátos világát Hajdú András, az MCC Politikatudo-
mányi Mûhelyének kutatótanára és Jereb Botond, az MCC
Alkotmánypolitikai Mûhelyének kutatója.

Idõpont: december 5. 17.00 óra. Helyszín: MCC Nyír-
egyházi képzési központ (Kálvin tér 4-5.).

Az eseményen történõ részvétel ingyenes, azonban
minden esetben regisztrációhoz kötött. Regisztráció: https:/
/feliratkozas.mcc.hu/hu/form/valasztasok-egy-valtozo-
vilagban
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Orosi Advent 2023
Az Orosért Közéleti Egyesület várja az érdeklõdõket

adventi programsorozatára.
December 9. 15.00 óra: érkezik a Mikulás! Minden

gyerek csomagot kap. Köszöntõital, bográcsgulyás.
December 16. 15.00 óra: ünnepi mézeskalács-díszí-

tés, virsli-kolbász, kenyér, palacsinta.
December 23. 15.00 óra: ünnepi mûsor, karácsonyi

versek, töltött káposzta.
Helyszín: Oros, Meggyes és Élet utca elején lévõ kö-

zösségi tér.

Szépkorúak Akadémiája
Öregedés Mûvészete Program 2023 – a Kelet-Magyar-

országi Szépkorúak Akadémiájának ismeretterjesztõ elõ-
adássorozata.

December 6. 15.00 óra: Korosan is boldogan. Elõadó:
dr. Gaál Sándor esperes-lelkész, Nyíregyháza-Városi Re-
formátus Egyházközség.

Helyszín: Váci Mihály Kulturális Központ.
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Deák Ferenc Akadémia
A Deák Ferenc Akadémia Egyesület várja az érdeklõ-

dõket 27. jubileumi elõadássorozatára.
Téma: Ukrajna és Oroszország Európa-politikája.
Elõadó: dr. Ungváry Krisztián történész, egyetemi okta-

tó, borász, az MTA doktora.
Idõpont: december 7. 16.30-tól. Helyszín: Móricz Zsig-

mond Megyei és Városi Könyvtár.

Alzheimer Café
A Nyíregyházi Szociális Gondozási és Egészségügyi

Alapellátási Központ ismét megszervezi az Alzheimer
Café rendezvényt, mely a demencia kórképpel élõk-
nek és a hozzátartozóinak nyújt találkozási lehetõséget
és tanácsadást. A kerekasztal-beszélgetés témái: A min-
dennapok nehézségei a demens családtaggal. A segít-
ségnyújtás lehetõségei a demens beteget gondozó csa-
ládnak. Közremûködnek az idõsek nappali ellátása ke-
retében dolgozó szociális szakemberek.

Idõpont: december 5. 14.00 óra. Helyszín: Nyíregy-
háza, Õz u. 16., Nappali Ellátó Központ.

A programról további tájékoztatás a 06-20/298-3370-
es telefonszámon kérhetõ.
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A 39. sz. Erzsébet királyné cserkészcsapat
A sorozat egyik szeptemberi számában bemutattuk

a Pacsirta utca 27. sz. alatti épületet, amelyben a Jóté-
kony Nõegylet 1868-ban árvaházat létesített. Az árva-
házat Ferenc József feleségének halálát követõen Er-
zsébetrõl nevezték el, mint
ahogy a néhai királyné lett a
névadója az árvák körében lé-
tesített cserkészcsapatnak is.

A Városi Színházban 1924.
június 30-án egy mûsoros dél-
utánt rendeztek az alakítan-
dó cserkészcsapat javára.
Ruszinkó Jenõné, az árvaház
igazgatója beszédében arra
hívta fel a hadiárvák figyel-
mét, hogy csak úgy tudnak
édesapjuk hõsi emlékével élni, ha mindent megtesz-
nek annak a földnek a visszaszerzéséért, amit „a leg-
drágább vér, szeretett jó apjuk vére öntözött”. A csapat
ideiglenes vezetésével megbízott Wágner Irénnek kö-
szönhetõ, hogy egy évvel késõbb már fogadalmat tet-
tek a „tündérkék”, a csapat elsõ cserkészei. A lányok-
tól a fogadalmat Lindenmeyer Antónia, az Országos
Leánycserkész Szövetség elnöke vette ki. Az ünnepsé-
gen felavatták a Kállay Miklósné fõispánné által aján-
dékozott nemzetiszínû zászlót is.

1926-ban egy cserkészotthont létesítettek az árva-

házban, amelynek avatására a fõhercegi pár, dr. József
Ferenc fõherceg és Anna fõhercegasszony is a városba
látogatott. A város négyes fogatával érkeztek az árva-
házi cserkészek új otthonába, ahol az igazgatónõ és

Tóth Etelka leánycserkész üd-
vözölte az elõkelõ vendége-
ket, akiket a lányok egy ba-
bakelengyét tartalmazó tuli-
pános ládával leptek meg.
Anna fõhercegasszony megha-
tottan fogadta az ajándékot.

Az árvaház leánycserké-
szei hetente tartottak gyûlése-
ket, ahol pl. háztartási isme-
reteket is elsajátítottak. Õk is
vezettek naplót és részt vet-

tek ünnepélyek rendezésében. 1928-ban Molnár Rózsa
lett a csapat parancsnoka, aki a rajztanítás mellett kap-
csolódott be a cserkészmunkába. A lányok vele ütöt-
tek tábort 1929 nyarán a Királyhegyen. A táborban részt
vett Kovács Gizella is, akit késõbb Ferencz Miklósné
néven ismerhettünk.

A szép reményekre jogosító csapat az árvaház bezá-
rásával, 1931-ben szûnt meg, s vele a nyíregyházi le-
ánycserkészet is.


